المستخلص عربي : 
        يهدف هذا البحث – بفصوله الستة التي ضمت ستة وثلاثين مبحثاً وتسعة مطالب – إلى بيان الوازع الديني لدى الملك عبد العزيز وأثره المباشر في حياته التي بدأت في النشأة على الدين والأخلاق والعقيدة الصحيحة، وطلب العلم من الكتاب والسنّة.
     كما يهدف البحث إلى بيان أثر الوازع الديني فيما قام به من أعمال عظيمة بدأت بفتح الرياض واستعادة الملك، وظهر هذا الوازع جلياً في تأسيس المملكة وتوحيدها على أسس متينة انطلاقاً من مبادئ الإسلام السامية.
     كما يهدف البحث إلى بيان آثار الوازع الديني في اهتمامه بالتربية والتعليم، وبناء المساجد، والأمر بالمعروف والنهي عن المنكر، ومحاربة الدعوات الهدامة (القومية – العلمانية – الاشتراكية) والدعوة إلى الاستمساك بالكتاب والسنّة، والعمل على تثبيت الوحدة الترابية للوطن، وجمع شمل مختلف القبائل في وحدة اجتماعية قوية اختفت خلالها كل الفوارق، والعمل على تحقيق الأمن، ونشر العدل، في وحدة سياسية واضحة بين الراعي والرعيّة.
     كما يهدف البحث إلى بيان وازعه الديني في النصح لله، ولكتابه، ولرسوله، ولعامة الناس وخاصتهم من الرعيّة
     كما يهدف البحث إلى بيان بروز معالم النهضة في جوانب كثيرة، كانت عوامل بعث حضارة إسلامية جديدة في تاريخ الجزيرة مكَّنت للمملكة أن تتبوأ مكانة مرموقة بين الدول عربياً وإسلامياً ودولياً، وازدادت رسوخاً في عهد أبنائه حتى اليوم. وبهذا الإنجاز فإن البحث يعطي فكرة متكاملة عن وازع الدين وأثره في قيام هذه الدولة على أرض المملكة وفي ظل الإسلام.
Abstract: 
This research aims - its chapters six, which included thirty-six and nine Mbgesa demands - the statement of religious faith with the King Abdul Aziz and its direct impact in his life that began in the origination of religion, morality and belief correct, and seek knowledge from the Quran and Sunnah.
     The research aims to demonstrate the impact of religious faith in his work a great Riyadh began to open and restore the king, and the back of the restraint evident in the establishment of the Kingdom and standardization on a solid foundation from the lofty principles of Islam.
[bookmark: _GoBack]     The research aims to the statement of the effects of religious faith in his attention to education, building mosques, and the Promotion of Virtue and Prevention of Vice, and the fight against calls destructive (National - secular - socialist) and the call to adhere to the Qur'aan and Sunnah, and work to install the territorial unity of the nation, and the reunification of the various tribes in the and a strong social unit through which all the differences disappeared, and work to achieve security, and dissemination of Justice, in the unity of political and clear between the sponsor and the parish.
     The research aims to statement Azaah religious advice to God, to His Book, His Prophet, and the general public and the elite of the parish
     The research aims to the statement of the emergence of features of the Renaissance in many aspects, the agent sent a new Islamic civilization in the history of the island enabled the kingdom to occupy a prominent place among the Arab and Islamic countries and internationally, and solidified in the reign of his sons until today. With this achievement, the research gives an idea of ​​integrated and scruples of religion and its impact on the creation of this state on the territory of the Kingdom and in the shade of Islam.
